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Voorzitter, het gaat goed met Zaanstad. De PvdA schetste enkele weken geleden een MAAK Zaanstad 
droombeeld en daarmee het doel van de gemeente voor 2040. Deze kadernota sluit daar uitstekend 
bij aan. De stad heeft weer meer financiële ruimte. De vruchten van een goed beleid van de 
afgelopen 6 jaar kunnen worden geplukt. Zaanstad investeert en  ontwikkelt creatieve nieuwe 
oplossingen.  Weliswaar moeten we verstandig en voorzichtig omgaan met investeringen, en kan niet 
elk interessant  initiatief worden omarmd, maar we kunnen weer investeren: Niet alleen in de fysieke 
stad, maar zeker ook in mensen.

Het prachtige tweeluik “de geschiedenis van de Zaanstreek” wijdt een hoofdstuk aan “het geheim 
van het collectief “.Het geheim van het collectief, verwijst naar een tijd in 17e en 18e eeuw waar 
belangstellenden uit heel Europa, naar de Zaanstreek reisden om te zien wat zich hier afspeelde. Net 
zoals we nu toeristisch steeds succesvoller zijn, maakte Zaanstad toen ook onderdeel uit van een 
toeristische route. Maar men kwam ook speciaal voor innovaties naar de streek.  

De bezoekers exporteerden de kennis vanuit de Zaanstreek naar andere landen. Ook nu is Zaanstad 
weer koploper  als het gaat om ontwikkelingen en verbeteringen, zij het op verschillende andere 
vlakken. Vooral op het gebied van de zorg en armoedebeleid zet Zaanstad de landelijke toon. Goed 
voor Nederland, maar zeker goed voor onze stad. We zetten dingen naar onze hand.

Was Zaanstad in de 17e eeuw het centrum van uitvinders? Absoluut niet. Molens, scheepsbouw, 
beschuit - het is elders bedacht. We waren goed in verbeteren. Wat was de grote kracht? 
Zaankanters werkten samen… concurrerende bedrijven deelden ontwikkelingen, sloten zich niet op 
uit concurrentie oogpunt, maar spraken met elkaar. Werkten samen…… zorgden ook voor elkaar 
door riscico’s te spreiden en elkaar te verzekeren.  

Een beroepsgroep als de Hennepklopperij deed niet actief mee en ontwikkelden zich ook aanzienlijk 
minder. Hechte netwerken waren toen dus van belang en dat zijn ze nog steeds. We moeten er voor 
zorgen dat alle groepen in de samenleving aangehaakt blijven. Daar hechten we als PvdA heel veel 
waarde aan. Mensen in armoede, mensen met een beperking, mensen van allochtone herkomst, 
vluchtelingen , jongeren, ouderen we moeten mensen in positie houden. Zelfredzaamheid is goed, 
maar ondersteunen en vangnetten in stand houden blijft nodig. 

Afzondering, alleen verder gaan of verder gaan met je eigen groep, het effect was en is uiteindelijk 
voor iedereen negatief. 

Belangrijk in de kadernota is preventie. De PvdA is blij dat daar extra geld voor wordt uitgetrokken. 
Preventie is juist vanuit de gedachte van samenwerken een kans. Hoe knopen we consultatiebureau, 
jeugdteams,  onderwijs, verenigingen, wijkteams en andere instanties nog beter aan elkaar en 
worden mogelijke problemen nog sneller gesignaleerd. Goed voor mensen, goed tegen escalatie en  
het voorkomt daarmee veel leed en overbodige kosten.

Het is uitstekend om met gemeentelijke financiële middelen ontwikkelingen op gang te krijgen. We 
hebben het al vaak in deze raad gehad over het planten van zaadjes. Neem partners in bedrijfsleven, 
inwoners, andere overheden en onderwijs en universiteiten mee, pleeg kleine initiërende 



investeringen  en kom gezamenlijk tot versnelling. Of dat nu gaat om woningbouw of verdiept 
aangelegde spoorwegen. Een goede werkwijze.

Al jaren hanteren we een dergelijke filosofie bij het duurzaamheidsfonds waar de PvdA zich altijd 
voor heeft ingezet. De komende jaren wordt echter terecht de keuze gemaakt om te versnellen in 
duurzaamheid. De gemeente gaat het geld actiever inzetten, investeert daarnaast als het even kan 
extra in bijvoorbeeld een warmtenet. Tot 2020 kunnen we met deze manier veel realiseren. Het 
fonds raakt met de gekozen werkwijze echter wel leeg. Om duurzaamheid op de agenda te houden, 
vindt de PvdA dat er duidelijke doelen moeten worden gesteld en dat  er zeer bewust gekozen moet 
worden voor blijvende financiële ruimte op dit vlak. Helaas gaat duurzaamheid nog niet vanzelf, ook 
niet in 2020.  Een duurzaamheidsfonds 2.0 of  een vast omlijnde plek binnen het investeringsfonds  is 
wat de PvdA betreft onontbeerlijk.  

Een belangrijk onderdeel is de uitwerking van het armoedebeleid de komende periode. Wanneer 
mensen in armoede leven, op de grens daarvan, of mensen denken belangrijke rechten te verliezen, 
ontstaat angst en afstand. Wanneer je bezig bent met zelf te “overleven”, verdwijnt saamhorigheid 
en zorgen voor elkaar naar de achtergrond. “Waarom zij wel en ik niet?” wordt dan een vraag. Het 
geheim van het collectief bestaat echter nog in Zaanstad. De noodopvang van vluchtelingen is 
succesvol, vrijwilligers spannen zich enorm in op allerlei vlakken. We hebben met elkaar te zorgen 
dat dit zo blijft en waar mogelijk nog te verbeteren. 

Door mensen te ondersteunen die op zoek zijn naar een baan,  of problemen hebben met een 
woning. Door met maatwerk te kijken waar je specifieke hulp aanbiedt, kan de gemeente veel 
verbeteren. Op scholen ligt ook een rol: door veel met elkaar te praten over segregatie, globalisering 
en een gezond huishoudboekje. Voorzitter Iedereen wil ervaren dat hij binnen het collectief serieus 
genomen wordt.

Bij elkaar komen is een begin, bij elkaar blijven is vooruitgang, met elkaar samenwerken is succes. 
Deze kadernota is de basis om daar op te investeren en via MAAK Zaanstad positief op weg te gaan 
naar een prachtige stad in 2040..
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